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Białe Błota, dnia 23.11.2022 r. 
BRG.0012.2.5.2022 

Protokół z posiedzenia Komisji Budżetu i Finansów Rady Gminy Białe Błota z dnia  
23.11.2022 r. od godz. 11.00 w Urzędzie Gminy Białe Błota, ul. Guliwera 4a 
 
W posiedzeniu uczestniczyli: Przewodnicząca Komisji Ilona Nowakowska, radny Henryk Sykut, 
radny Bronisław Balcerowski, radna Anna Banaszek,  radny Krzysztof Michalak, radny Sławomir 
Ruge, radny Krzysztof Kocikowski, radny Sławomir Ossowski, radna Aleksandra Lubońska,  radna 
Karolina Lachowicz, radna Maria Wolsztyńska, radna Katarzyna Tomicka,  Wójt Gminy Dariusz 
Fundator, Zastępca Wójta Paweł Zuehlke, Zastępca Kierownika Referatu Gospodarki 
Przestrzennej i Nieruchomości Natalia Zielińska, Kierownik Referatu Dróg i Gospodarki 
Odpadami Michał Kostkowski, Skarbnik Gminy Białe Błota Katarzyna Strzygocka-Kowalska, 
Kierownik Referatu Podatków i Opłat Beata Kruszka,  Kierownik Referatu Ochrony Środowiska 
Daniel Kończak, Kierownik COEiS Patrycjusz Migawa, Kierownik GOPS Michał Borkowski, 
Dyrektor GCK Violetta Drążkowska, Prezes ZWiUK Grażyna Mączko, Dyrektor Żłobka „U Misia”  
Iwona Nowak. 

Przewodnicząca Komisji Ilona Nowakowska  powitała zebranych na posiedzeniu Komisji 
Budżetu i Finansów, odczytała pouczenie dotyczące ochrony danych osobowych, sprawdziła 
obecność i przedstawiła tematykę posiedzenia komisji: 

 
1. Omówienie projektu budżetu i Wieloletniej Prognozy Finansowej na 2023 r. 
2. Zapoznanie się i omówienie projektów uchwał na sesję. 
3. Wolne wnioski. 
4. Sprawy bieżące. 

 
Ad. 1 
Skarbnik Gminy Białe Błota Katarzyna Strzygocka-Kowalska przekazała, że projekt budżetu jak i 
Wieloletnia Prognoza Finansowa została przedłożona organowi stanowiącemu, jak i Regionalnej 
Izbie Obrachunkowej. Przedstawiła ogólne założenia projektu budżetu w tym zaplanowane 
dochody wynoszące 167 307 000,00 zł, w tym dochody bieżące 139 924 476,79 zł oraz dochody 
majątkowe 27 382 523,21 zł. Wydatki 201 307 000,00 zł, wydatki bieżące 140 727 000,00 zł, 
wydatki majątkowe 60 580 000,00 zł. Deficyt 34 000 000,00 zł. Budżet przewiduje, że Gmina 
Białe Błota będzie spłacała wcześniej zaciągnięte kredyty i pożyczkę z własnych środków. 
Przestawiła część normatywną projektu budżetu, w której zawarte są wszelkie wyodrębniona 
dane z kwotami które są zabezpieczone w planie na finansowanie wydatków z zakresu zadań 
administracji rządowej, zadań zleconych, na realizację zadań własnych i na podstawie 
porozumień. Na zadania rządowe środki są w wysokości 8 493 197 zł. Następnie Skarbnik Gminy 
przedstawiła  wydatki i dochody ujęte w projekcie budżetu na 2023 rok.  
Wójt Gminy Dariusz Fundator przekazał, że w ciągu roku dochodzi do wielu zleceń w tym 
również rządowych, które powodują że organizacja musi zatrudniać, bądź też wynajmować 
pracowników na dodatkowe zlecenia w celu realizacji zadań do których należą np: kwestie 
związane z obsługą zakupu preferencyjnego węgla. Różne działania powodują konieczność z 
regulacją związaną z zatrudnieniem i wynagradzaniem pracowników. W związku z tym swoboda 
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jeżeli chodzi o pracę i funkcjonowanie organu wykonawczego jest konieczna.  
Radny Sławomir Ruge stwierdził, że zmiany mogłyby być podejmowane nie w drodze 
zarządzenia tylko w drodze uchwały. Nie jest to blokowanie pracy wójta.  
Wójt Gminy Dariusz Fundator mówił, że decyzje związane z wydatkami w tym zakresie 
podejmuje się w ciągu godzin, a nie w ciągu dni. Dlatego elastyczność w tym zakresie organu 
wykonawczego powinna być podstawą prawidłowo funkcjonującej jednostki. Jeżeli cokolwiek 
miałoby się zmienić w planie finansowym jeżeli chodzi o zaplanowane środki na wydatki to 
będzie wniosek do radnych, natomiast jeżeli odbywa się to w ramach zaplanowanego budżetu 
to swobodę wynikającą z dysponowania środkami organ wykonawczy powinien mieć 
zabezpieczoną.  
Skarbnik Gminy Katarzyna Strzygocka-Kowalska przekazała, że wnioski do budżetu szczególnie 
jednostek oświatowych uległy dużemu zwiększeniu, jest to kwota około 9 mln zł. Pierwotnie, 
gdy wprowadzone zostały wszystkie potrzeby  jednostek oświatowych powstał deficyt bieżący w 
wysokości 10 mln zł. W związku z dokonaniem analizy i cięć deficyt uległ zmniejszeniu. 
Dokonano zabezpieczenia środków w budżecie tak, aby jednostki oświatowe i wszystkie 
pozostałe mogły funkcjonować, ale zostały zmniejszone  jednostkom plany na wydatki związane 
z zakupami i usługami. Cięcia środków dotyczą każdego działu w budżecie. 
Radna Anna Banaszek nie zauważyła cięcia  środków w GCK. 
Skarbnik Gminy Katarzyna Strzygocka-Kowalska odpowiedziała, że radni nie widzieli wniosku z 
GCK.  
Radny Sławomir Ruge mówił, że członkowie komisji nie chcą porównywać cięć środków do 
złożonych wniosków przez kierowników tylko porównywać kwoty rok do roku. To że skarbnik 
dokonała cięć  nie interesuje radnych.  
Skarbnik Gminy Katarzyna Strzygocka-Kowalska mówiła, że na oświatę zaplanowana jest kwota 
75 430 700 zł na rok 2023. W miesiącu wrześniu 2022 roku na oświatę zaplanowane zostało  
70 643 204 zł, czyli na rok 2023 jest więcej o ok 4 800 000 zł. Pomimo dokonanych cięć na 
podstawie wniosków w przyszłym roku i w związku ze zwiększeniem kosztów, wynagrodzeń i 
pochodnych oraz kosztów związanych z inflacją jest zwiększone o 4 800 000 zł. Dział 
administracja na dzień 30.09 jest 13 444 000 zł, a na rok 2023 zaplanowane jest 1 300 000 zł 
więcej.  
Radna Anna Banaszek pytała o dział związany z promocją gminy. Mówiła, czy nie powinno być 
zmniejszenia środków na  promocję.  
Wójt Gminy Dariusz Fundator przekazał, że przyszły rok jest rokiem szczególnym dla gminy gdyż 
jest 50 lecie ustanowienia gminy. Planowana jest cała sieć działań promocyjnych mających na 
celu przybliżenie mieszkańcom tematyki, są to działania związane z promocją i integracją 
mieszkańców. Dużym zainteresowaniem cieszą się akcje zorganizowane poprzez dział promocji 
urzędu gminy np. akcje związane z fotografią gminy, ze sztuką malarską dla dzieci. Na ten cel 
powinny być zabezpieczone pewne środki. W roku szczególnym związanym z 50 leciem Gminy 
Białe Błota planowane jest przeprowadzenie większej ilości zadań. Przygotowanie projektu 
budżetu z uwzględnieniem zadań, które znalazły się w WPF było trudne. Wójt przekazał, że 
uczestniczył w kilku spotkaniach poprzedzających przygotowanie projektu budżetu. Spotkania 
były organizowane przez różne organizacje państwowe w tym Bank Gospodarstwa Krajowego, 
gdzie poddawano analizy całościowe dot. budżetu i funkcjonowania samorządów we 
współczesnym czasie. Specjaliści z zakresu ekonomii i samorządów zwracają uwagę na kilka 
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istotnych cech charakterystycznych w obecnym czasie jak np. wzrost inflacji. Obecny czas jest 
okresem kiedy relatywnie koszty realizacji inwestycji mogą być niższe aniżeli prognozowane. 
Zaplanowanie zadanie związane z rozbudową oświetlenia w gminie od zaplanowanej kwoty 
szacunkowej są znacznie niższe wartością od  złożonej oferty.  
Radna Ilona Nowakowska przekazała, że ceny materiałów budowlanych są tańsze i dlatego 
koszty mogą być niższe.  
Wójt Gminy Dariusz Fundator mówił o promocji  i rokrocznie prowadzonymi imprezami których 
gmina jest organizatorem lub współorganizatorem. Przedstawił koszt imprez objętych 
patronatem Gminy Białe Błota.  
Radna Ilona Nowakowska pytała ile środków zaplanowano na Święto Gminy, które odbędzie się 
w 2023 roku.  
Wójt Gminy Dariusz Fundator mówił, że plan wydatków na obecny rok był na poziomie kwoty 
150 000 zł. 
Radny Henryk Sykut pytał o utrzymanie zieleni w miastach i w gminach, kwota 500 000 zł.  
Skarbnik Gminy Katarzyna Strzygocka- Kowalska mówiła o utrzymaniu zieleni w roku obecnym 
na dzień 30 września 2022 wyniosło 209 000 zł.  
Radny Krzysztof Michalak pytał o dział związany z przeciwdziałanie alkoholizmowi, wskazał, że 
wynagrodzenia osobowe pracowników wynoszą 150 000 zł. Z obserwacji wynika, że wnioski są 
pisane na niektóre osoby wielokrotnie i nie widać postępów.  
Radna Anna Banaszek pytała o dział kultura ochrona dziedzictwa narodowego na kwotę ponad  
3 mln zł.  
Skarbnik Gminy Katarzyna Strzygocka- Kowalska mówiła, że są to dotacje dla stowarzyszeń, dla 
instytucji kultury. 
Radny Henryk Sykut stwierdził, że jest to duży wzrost w stosunku rok do roku.  
Radna Ilona Nowakowska przekazała, że ul. Jedlinowa jest wpisana do WPF na rok 2023. Pytała, 
czy ta ulica nie powinna być wpisana do prowizorium budżetu.  
Skarbnik Gminy Katarzyna Strzygocka- Kowalska przekazała, że ul. Jedlinowa jest zapisana w 
WPF na rok 2023- 2024 i jest w projekcie budżetu, pozycja 33.  
Wójt Gminy Dariusz Fundator przekazał, że ul. Jedlinowa oczekuje na decyzje dotycząca 
dofinansowania. Trwają rozmowy z Wojewodą w tym zakresie.  
Kierownik COEiS Patrycjusz Migawa przedstawił propozycje budżetu na rok 2023, dział dot. 
wspólnej obsługi jednostek samorządu terytorialnego w kwocie 1 930 000 zł. Omówił zadania 
inwestycyjne.  
Radna Anna Banaszek pytała o punkt dot. zakupu środków żywności. 
Kierownik COEiS Patrycjusz Migawa odpowiedział, że są to słodycze przeznaczone na zawody 
sportowe  dla dzieci lub grill organizowany podczas zawodów.  
Radny Henryk Sykut mówił o wynagrodzenia pracowników i wysokość składek ZUS, które 
kształtują się na różnym poziomie. Pytał o prawidłowość, czy składki powinny być równe.  
Kierownik COEiS Patrycjusz Migawa przekazał, że ZUS został w paragrafie, gdzie są 
wynagrodzenia pracowników administracji i obsługi, a wynagrodzenia nauczycieli są w innym 
paragrafie. Składki ZUS są łącznie czyli wysokość składek na ZUS jest uzależniona od liczby 
pracowników i wynagrodzeń pedagogicznych.  
Radny Bronisław Balcerowski pytał o prognozy jeżeli chodzi o wzrost liczby uczniów w 
poszczególnych szkołach do bazy która jest obecnie dostępna, ponieważ uczniów przybywa, a 
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baza pozostaje na tym samym poziomie.  
Kierownik COEiS Patrycjusz Migawa przekazał, że obecna baza oświatowa będzie bazą 
niewystarczającą. Poprawa bazy jest niezbędna, potrzebne są środki zewnętrzne na rozbudowę 
bazy oświatowej.  
Radna Anna Banaszek pytała czy planowana jest rozbudowa żłobka w Łochowie.  
Kierownik COEiS Patrycjusz Migawa przychylił się pozytywnie do rozbudowy żłobka. Mówił, że 
zadania oświatowe są obowiązkiem gminy. Zadanie opieki żłobkowej obecnie nie jest 
obowiązkiem.  
Następnie głos zabrała Iwona Nowak Dyrektor Żłobka „ U Misia” przedstawiając budżet na rok 
2023 przeznaczony na funkcjonowanie żłobka w Łochowie i w Zielonce. Mówiła o wzroście cen 
opał, wyżywienia, wzroście płac najniższej krajowej. Wysokość budżetu została ustalona na 
poziomie roku poprzedniego plus 20% w cenach prądu, gazu, wyżywienia plus wynagrodzenia. 
W budżecie nie zaproponowano zakupów ponadwymiarowych np. zabawek, wyposażenia sal 
ponadto co jest niezbędne. Nie zaplanowano w roku 2023 żadnych inwestycji. Budżet zawiera 
dofinansowanie, oprócz budżetu dwóch żłobków również dofinansowanie  do żłobków 
niepublicznych na terenie Gminy Białe Błota, a także dofinansowanie do miejsc dzieci 
żłobkowych uczęszczających do żłobków w Bydgoszczy. Na funkcjonowanie żłobków 
przeznaczona jest kwota ponad 5 mln zł. Na dzień 30.10 na etatach w żłobku  było 43 
pracowników, stad poziom wynagrodzeń jest duży. Stawka żywieniowa wynosi obecnie 10 zł. 
Czesne stanowi kwotę 406,35 zł. Kwota ta  ulegnie zmianie z dniem 01 stycznia i będzie wynosić 
471,15 zł. Największe niewiadome i problemy to wzrost płac pielęgniarek i położnych, obecnie 
jest to kwota 50 zł za godzinę pracy. Bez pracy pielęgniarek żłobek nie może pracować. Ważnym 
elementem pracy w żłobku są terapeuci gdzie również wzrosły wynagrodzenia i wynoszą 100- 
120 zł za godzinę. Do żłobka uczęszcza 162 dzieci, do żłobka w Murowańcu uczęszcza 17 dzieci 
do żłobka w Białych Błotach 17 dzieci i na liście pozostaje 100 dzieci nieprzyjętych. Pojawiło się 
dofinansowanie do miejsc w żłobkach dla rodziców dzieci w wieku żłobkowym. Wszystkie dzieci 
zostają zgłoszone do ZUS, ZUS przyznaje decyzje, czy dofinansowanie  zostało przyznane czy nie. 
Około 75% dzieci w żłobku ma przyznane dofinansowanie w wysokości 400 zł. Obecnie rodzicie 
którzy mają przyznane dofinansowanie płaca za żłobek 6,35 zł.  
W kolejnej części posiedzenia komisji głos zabrała Dyrektor GCK Violetta Drążkowska, która  
przedstawiła projekt planu finansowego na rok 2023 informując, że przychody ogółem  wynoszą 
2 649 100 zł, przychody własne 109 100 zł, przychody z prowadzonej działalności 109 000 zł. 
Dotacja organizatora 2 540 000 zł, dotacja podmiotowa z budżetu gminy 2 540 000 zł, dotacja 
celowa z budżetu gminy kwota została zdjęta i jest zero. Środki otrzymane bezpośrednio przez 
instytucję, środki finansowe Ministra Kultury dotacja celowa z Biblioteki Narodowej zero. Środki 
finansowe otrzymane od osób fizycznych i prawnych zero. Przychody finansowe zero, inne 
źródła zero. Koszty ogółem 2 649 100 zł. Amortyzacja 26 400 zł, zużycie materiałów i energii  
354 050 zł, nagrody konkursowe 11 700 zł, zakup materiałów i wyposażenia 142 650 zł, zakup 
środków żywności 18 700 zł, zakup środków dydaktycznych i książek 65 500 zł, zakup energii  
115 500zł, usługi obce 369 900 zł, zakup usług remontowych 20 000 zł, zakup usług zdrowotnych 
3 600 zł, zakup usług pozostałych 339 100 zł, zakup usług telekomunikacyjnych 7 200 zł, podatki 
i opłaty 26 850 zł, opłaty płacone organizatorom zbiorowego zarządzania prawami autorskimi  
12 450 zł, podatek od nieruchomości 9 800 zł, ubezpieczenia majątkowe 4 500 zł, pozostałe 
podatki na rzecz budżetu 100 zł, wynagrodzenia osobowe 905 599, 99 zł, wynagrodzenia 
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bezosobowe 652 400 zł, ubezpieczenia społeczne i inne świadczenia 920 700,01 zł, składki na 
ubezpieczenia społeczne 220 100 zł, składki na fundusz pracy 21 700 zł, odpisy na zakładowy 
fundusz świadczeń socjalnych 20 100 zł, szkolenia pracowników 9 500 zł, wpłaty na PPK 18 900 
zł, wydatki osobowe niezaliczane do wynagrodzeń 400 zł, pozostałe koszty rodzajowe łącznie  
23 200 zł, podróże służbowe ryczałt za używanie samochodu prywatnego do celów służbowych 
23 200 zł, wartość sprzedanych towarów materiałów zero, nakłady i zakupy inwestycyjne oraz 
nabycie wartości niematerialnych zero.  
Radna Anna Banaszek  pytała o dział zakup materiałów i wyposażenia, kwota 142 000 zł,  
Głos zabrała księgowa GCK Agnieszka Płaczkiewicz, która przekazała, że ta pozycja obejmuje 
wszystkie zakupy dotyczące materiałów niezbędnych do przeprowadzenia zajęć manualnych 
dodatkowo są to materiały eksploatacyjne wymagane w toku eksploatacji obiektów oraz 
materiały niezbędne do przeprowadzenia imprez kulturalnych oraz materiały biurowe.  
Radna Anna Banaszek pytała o wyposażenie  
Księgowa Agnieszka Płaczkiewicz przekazała, że nazwa wynika z klasyfikacji budżetowej. W roku 
2023 nie zaplanowano wyposażenia.  
Radna Anna Banaszek pytała o środki żywności kwota 18 000 zł.  
Dyrektor GCK Violetta Drążkowska przekazała, że w związku z tym iż jest projekt budynku w GCK 
jest  z dotacji, założono że wszystko co będzie się działo będzie działaniem bezpłatnym np. jeżeli 
będzie ekspres do kawy  to trzeba będzie kawę wydać bezpłatnie. To co będzie organizowane 
będzie kosztem GCK. 
Przewodnicząca Komisji Ilona Nowakowska pytała, czy jest warunek unijny, że nie można 
pobierać w nowo powstałym budynku GCK żadnych opłat. 
Dyrektor GCK Violetta Drążkowska potwierdziła, że tak jest.  
Przewodnicząca Komisji Ilona Nowakowska pytała, czy w dawnych pomieszczeniach GCK 
odbywają się zajęcia odpłatne.  
Dyrektor GCK Violetta Drążkowska odpowiedziała, że odbywają się zajęcia.  
Przewodnicząca Komisji Ilona Nowakowska pytała na kiedy zaplanowane jest przeniesione zajęć 
do nowo powstałego budynku, aby nie pobierać opłat od osób uczestniczących w zajęciach. 
Mówiła, że celem budowy budynku GCK było to, aby zajęcia były bezpłatne.  
Dyrektor GCK Violetta Drążkowska mówiła, że niewystarczająca wielkość obiektu nie pozwala na 
przeniesienie zajęć.  
Przewodnicząca Komisji Ilona Nowakowska mówiła, że były ustalenia, że jak powstanie nowy 
budynek GCK to automatycznie zostaną zwolnione pomieszczenia w szkole.  
Dyrektor GCK Violetta Drążkowska mówiła, że we wszystkich pismach przekazywanych radnym 
informowała, że obiekt nie spełni w 100% potrzeb i pomieszczenia w piwnicy będą nadal 
zajmowane przez GCK do momentu kiedy nie pojawi się piętro w budynku i powstania sali  oraz  
małych pomieszczeń do ćwiczeń co pozwoli na wyprowadzenie działalności GCK z budynku 
szkoły. Dyrektor GCK wspomniała, że od początku o tym informowała w dokumentacji również 
takie informacje zostały przekazane.  
Radny Krzysztof Kocikowski odnosząc się do wypowiedzi dyrektor GCK przekazał, że nie 
przypomina sobie, aby na jakimkolwiek spotkaniu była podana  informacja o pomieszczeniach 
GCK. Zdaniem radnego nie były podawane informacje, że budynek nie spełnia oczekiwań i 
wymagane jest dobudowanie piętra. Była podana informacja że budowane jest GCK aby zwolnić 
pomieszczenia w szkole podstawowej.  
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Przewodnicząca Komisji Ilona Nowakowska mówił, że nikt z radnych wcześniej nie posiadał tej 
informacji.  
Radny Sławomir Ruge również stwierdził, iż nie posiadał informacji że jest potrzeba rozbudowy 
budynku GCK o dodatkowe piętro. Nawiązał do wypowiedzi dyrektor GCK o darmowej kawie w 
budynku GCK ze względu na niemożliwość pobierania opłat  ponieważ nie pozwala na to dotacja 
przekazana do budowy budynku. Złożył wniosek, aby było to sprawiedliwe i  we wszystkich 
świetlicach które nadzoruje GCK ciastka, herbata i kawa były dla mieszkańców bezpłatne.  
Radny Krzysztof Michalak pytał po co w ogóle był budowany budynek GCK jeżeli okazało się że 
pomieszczenia na działalność GCK nie spełniają wymogów powierzchni pomieszczeń. Jeżeli 
zostanie podjęta decyzja o rozbudowie wówczas powstaną podwójne koszty.  
Radny Bronisław Balcerowski pytał w jaki sposób została przygotowana dokumentacja na 
powstały budynek GCK.  
Dyrektor GCK Violetta Drążkowska przekazała, że GCK oddało szkole pomieszczenia na sale 
dydaktyczne, natomiast w pomieszczeniach w piwnicy które nie nadają się na zajęcia 
dydaktyczne prowadzone są zajęcia GCK. Biorąc pod uwagę środki przeznaczone na tę 
inwestycję w ramach inwestycji udało się wykonać fundamenty oraz stropy w taki sposób który 
umożliwi w przyszłości wybudowanie kolejnego piętra w celu powstania sali widowiskowej. 
Posiadane środki nie pozwalały na rozbudowę budynku o piętro w związku z tym trzeba było się 
„zmieścić” w budżecie jaki był. Odnosząc się do propozycji radnego Sławomira Ruge o darmowej 
kawie i herbacie Dyrektor GCK  bardzo by chciała, żeby była taka możliwość w każdym z 
obiektów co  jest w „rękach” radnych. Jeżeli radni proporcjonalnie do obiektu zwiększą dotację 
to zostanie to zrealizowane.  
Radna Ilona Nowakowska pytała o punkt dot. zakupu usług remontowych. Pytała co można 
remontować w nowym budynku. 
Dyrektor GCK Violetta Drążkowska odpowiedziała, że jest to plan finansowy dot. wszystkich 
obiektów. Są to drobne kwoty, które zostały zabezpieczone w przypadku drobnych remontów.  
Radna Anna Banaszek pytała, czy przewidziany jest remont dachu świetlicy w Lisim Ogonie.  
Dyrektor GCK Violetta Drążkowska mówiła, że  wójt oddelegował osoby, które mają się tym 
zająć i ma nastąpić naprawa dachu.  
Radny Sławomir Ruge mówił, że w planach wykazano dotacje z budżetu województwa i innych 
instytucji zero.  Pytał czy GCK nie bierze udziału w projektach organizowanych przez urząd 
wojewódzki i inne instytucje kultury, czy nie składa wniosków w konkursach o dofinansowanie. 
Jeżeli GCK liczy tylko na budżet gminy, a nie na podmioty zewnętrzne to cały czas będą 
generowane koszty.  
Księgowa GCK Agnieszka Płaczkiewicz odpowiedziała, że dotacje w planie są ujmowane w 
momencie kiedy są już podpisane umowy o dofinansowanie. W momencie kiedy wnioski są 
złożone i są na etapie rozpatrywania  to w planie środki nie mogą się pojawić bo nie wiadomo, 
czy dotacje zostaną przyznane. Środki są pozyskiwane np. w pozycji dot. dotacji z Biblioteki 
Narodowej, która od wielu lat pojawia się rokrocznie.  
Radna Anna Banaszek pytała zostało wniosków zostało złożonych  przez GCK w roku 2022.  
Dyrektor GCK Violetta Drążkowska odpowiedziała, że kwota 2 500 zł była z Biblioteki Narodowej.  
Radny Sławomir Ruge poprosił o szczegółową informację na ten temat na komisję która 
odbędzie się dnia 07.12.2022r.  
Dyrektor GCK Violetta Drążkowska dodała, że dotacja z Biblioteki Narodowej jest przyznawana 
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pod warunkiem otwarcia bibliotek w soboty w związku z tym muszą być zatrudnione osoby z 
zewnątrz co generuje koszty.  
Radna Anna Banaszek pytała o punkt dot. zakupu usług zdrowotnych kwota 3 600 zł. Pytała ile 
zatrudnionych jest pracowników w GCK. Ile pracowników podanych jest do badania lekarskiego.  
Dyrektor GCK Violetta Drążkowska odpowiedziała, że zatrudnionych jest 10 pracowników.  
Zdaniem radnej Anny Banaszek 360 zł nie kosztuje badanie lekarskie w związku z tym kwota jest 
zawyżona. Pytała również o zakup usług telekomunikacyjnych, kwota 7 200 zł, porównując z 
żłobkiem gminnym gdzie kwota jest 7 300 zł, pytała co mieści się w tej kwocie.  
Dyrektor GCK Violetta Drążkowska mówiła, że GCK działa w kilku obiektach, pracownicy 
posiadają telefony służbowe. GCK jako instytucja kultury jest zobligowana do dokumentacji 
pracy czyli wykonywanie zdjęć, filmów i wstawanie ich na Facebooka, na stronę internetową.  
Prosiła o nieporównywanie pracy GCK do pracy żłobka. 
Wójt Gminy Dariusz Fundator odnosząc się do ewentualnej korekty dot. nadbudowy budynku 
GCK są możliwe po okresie trwałości projektu który wynosi 5 lat. Ważny jest element, który 
dotyczy kwestii związanej z możliwością odpłatnego wykonywania, czy świadczenia usług na 
terenie budynku. Umowa, która jest zawarta z Marszałkiem Województwa na dofinansowanie 
blokuje możliwości i nie można w tym budynku prowadzić działalności zarobkowej.  
W dalszej części posiedzenia komisji głos zabrał Kierownik GOPS Michał Borkowski, który  
przekazał, że zadania które trafiły do realizacji przez GOPS w roku obecnym nie zostały ujęte w 
projekcie budżetu ze względu na to iż nie wiadomo jak będzie wyglądała sytuacja w roku 
następnym, dotyczy to dodatków które trafiły do GOPS w celu pomocy mieszkańcom gminy. 
Następnie przedstawił projekt budżetu GOPS  na 2023 rok omawiając poszczególne działy  
Dotacja celowa wynosi 1 184 300 zł, środki własne gminy to jest 5 229 849,60 zł.  
Radna Anna Banaszek pytała ilu pracowników zatrudnionych jest w GOPS. 
Kierownik GOPS Michał Borkowski przekazał, że w GOPS zatrudnionych jest 25 pracowników.  
Radny Krzysztof Michalak pytał o dział dot. przeciwdziałania alkoholizmowi, kwota ok. 513 000 zł 
w tym wynagrodzenia osobowe pracowników 150 000 zł i wynagrodzenie bezosobowe 130 000 
zł. Pytał o składowe kwoty. 
Główna Księgowa GOPS Katarzyna Czerwińska mówiła, że wynagrodzenia wskazane przez 
radnego dotyczą głównie pracowników zatrudnionych w Świetlicy Socjoterapeutycznej w Cielu, 
rozdział 417 umowy cywilno- prawne, zatrudnieni są specjaliści pracujący w punktach 
konsultacyjnych, osoby prowadzące grupy terapeutyczne, członkowie Komisji Rozwiązywania 
Problemów Alkoholowych zatrudnieni na podstawie umów cywilno- prawnych.  
Radna Ilona Nowakowska pytała na co można przeznaczyć środki uzyskane ze sprzedaży 
napojów alkoholowych. 
Kierownik GOPS Michał Borkowski odpowiedział, że środki  w większości są przeznaczone na 
działalność świetlicy socjoterapeutycznej, jak również organizację półkolonii w okresie letnim. 
Dlatego w przypadku organizacji półkolonii nie ma odpłatności, GOPS jest współorganizatorem i 
środki z tzw. „kapslowego” nie pozwalają na pobieranie od mieszkańców opłat. 
Radna Anna Banaszek pytała ile dzieci skorzystało w roku obecnym z półkolonii. 
Kierownik GOPS Michał Borkowski przekazał, że obecnie nie posiada takiej informacji.  
Radny Henryk Sykut zwrócił uwagę na zły stan techniczny budynku przy ul. Betonowej gdzie 
znajduje się GOPS. W budżecie nie zaplanowano środków na remont.  
Kierownik GOPS Michał Borkowski stwierdził, że budynek jest w złym stanie, natomiast GOPS nie 
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jest zarządcą budynku więc nie odpowiada finansowo za modernizację elewacji, i  poprawę 
funkcjonalności budynku. ZWIUK odpowiada za zabezpieczenie budynku, natomiast  GOPS 
wykonuje coroczne przeglądy budowlane. 
Prezes ZWiUK Grażyna Mączko przekazała, że ZWIUK nie potrzebuje żadnych środków z budżetu 
gminy na inwestycje wodno- kanalizacyjne. Wszystkie inwestycje są realizowane ze środków 
ZWIUK i w dużej mierze pochodzą z taryfy.  
Radny Henryk Sykut pytał, kto jest właścicielem budynku w którym swoją siedzibę ma GOPS i 
ZWIUK. 
Prezes ZWiUK Grażyna Mączko odpowiedziała, że gmina jest właścicielem budynku, spółka 
zarządza obiektami.  
Radny Henryk Sykut pytał o dział 900 jest kwota 6 554 100 zł  w rozdziale  gospodarka ściekowa 
23 289 500 zł. Pytał o wydatki ZWIUK i z jakich kierunków  są środki na pokrycie zadań 
inwestycyjnych.  
Prezes ZWiUK Grażyna Mączko mówiła, że środki które w przyszłym roku potrzebuje ZWIUK to  
kwota 1 457 500 zł z przeznaczeniem jest na dotacje dla mieszkańców na cenę wody, aby cena  
1 m3  wody była niższa o 1,20 zł.  
Radny Henryk Sykut pytał o zadania inwestycyjne, które będą realizowane w przyszłym roku. 
Prezes ZWiUK Grażyna Mączko odpowiedziała, że zakańczane  są wszystkie inwestycje 
wodociągowe, inwestycje kanalizacyjne prowadzi gmina i kwota 23 mln zł to jest koszt 
inwestycji prowadzonej obecnie z  programu Polski Ład, modernizacja przepompowni ścieków. 
ZWIUK kończy realizację stacji w Cielu, wykonane zostały dwie studnie, trwają prace 
wykończeniowe. Wykonane są wszystkie sieci magistralne i sieć dosyłowa do Przyłęk. 
Realizowana jest pompownia strefowa w Łochowie.  
Radna Maria Wolsztyńska pytała z jakim wnioskiem taryfowym wystąpił ZWIUK. Na jaki wzrost 
wody i ścieków  mogą liczyć mieszkańcy w stosunku do obecnie obowiązujących cen. Mówiła, że 
w uzasadnieniu do uchwały z dnia 25.10 podano, że kapitał ZWIUK pozwoli na zapewnienie, że 
przez 3 najbliższe lata ceny wody i ścieków nie ulegną zmianie.  
Prezes ZWiUK Grażyna Mączko odpowiedziała, że wniosek taryfowy składa się na 3 lata, więc 
złożony wniosek będzie obejmował lata 2023 do 2025. Decyzją Wód Polskich zostanie ustalona 
cena. Cena wody, która jest we wniosku zgodnie z ustaleniami  to 5,04 zł netto. Obecnie trwa 
procedura w Wodach Polskich weryfikacji wniosku i prawdopodobnie będzie to kwota 4,95 zł.  
W kolejnej części posiedzenia głos zabrała Anna Bromka Kierownik referatu Inwestycji, która 
przekazała informację na temat zadań inwestycyjnych ujętych w załączniku majątkowym na rok 
2023.  
Radny Sławomir Ruge pytał, kto składał wniosek na budowę ścieżki rowerowej pomiędzy 
Łochowem, a Kruszyńcem. 
Wójt Gminy Dariusz Fundator odpowiedział, że złożył wniosek, który jest  poparty inicjatywą 
radnych powiatowych oraz Gminy Sicienko. 
Radna Ilona Nowakowska pytała, czy Powiat będzie partycypował w kosztach.  
Wójt Gminy Dariusz Fundator mówił, że we wniosku jest odniesienie do partycypacji, ale po 
stronie gmin Sicienko i Gminy Białe Błota. Będzie to urządzenie ścieżki z kruszywa naturalnego 
więc koszty inwestycji nie będą wysokie. Ścieżka ma zapewnić połączenie dwóch gmin oraz 
części Gminy Sicienko, która prowadzi w kierunku Gminy Koronowo.  
Radny Krzysztof Michalak przekazał, że zgłosił do budżetu realizację ulicy Alibaby, która nie 
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została ujęta. Przekazał, że będzie wnioskował o zmniejszenie środków na promocję  
Kierownik referatu Anna Bromka mówiła, że ulica- projekt  Alibaby został ujęty w WPF na 2024 
rok.  
Radna Anna Banaszek pytała, kto składał wniosek na ul. Drzewną w Białych Błotach.  
Wójt Gminy Dariusz Fundator odpowiedział, że wniosek złożyli mieszkańcy i Rada sołecka 
Trzcińca. To jest główny wniosek który wynikał z zebrania wiejskiego w Trzcińcu.  
Kierownik referatu Anna Bromka dodała, że ul. Drzewna jest to kontynuacja. Została podpisana 
umowa z terminem realizacji do dnia 20.12.2023r.  
Wójt Gminy Dariusz Fundator mówił, że wybudowanie ul. Drzewnej mogłoby w znacznym 
stopniu obniżyć koszty wynikające z komunikacji zbiorowej.  
Radny Henryk Sykut przy punkcie dot. zakupu samochodu ratowniczo- gaśniczego dla OSP w 
Białych Błotach zwrócił uwagę, że zapisana jest kwota 200 000 zł, a samochód ma kosztować 
około 1 300 000 zł.  
Wójt Gminy Dariusz Fundator przekazał, że została przekazana informacja z gminy do 
Komendanta Miejskiego Straży Pożarnej o zabezpieczonych środkach i ewentualnych 
możliwościach wzrostu tych środków w momencie w którym zostanie zaprezentowana 
możliwość dokonania zakupu.  
Radny Henryk Sykut prosił o taką informacje na tablety dla radnych.  
Radna Ilona Nowakowska pytała dlaczego z projektu budżetu została usunięta ul. Rynarzewska.  
Skarbnik Gminy Białe Błota Katarzyna Strzygocka-Kowalska mówiła, że ta kwota musi być w 
załączniku nr 4 na 2022 rok.  
Radny Sławomir Ruge pytał o punkt dot. modernizacji, rozbudowy i nadbudowy budynku Urzędu 
Gminy Białe Błota przy ul. Szubińskiej 7. Prosił o przedstawienie zakresu prac.  
Kierownik referatu Anna Bromka mówiła, że kwota wynika z WPF i  była zaangażowana na 
projekt, który jest tańszy i wynosi około 150 000 zł.  
Radny Henryk Sykut pytał o budowę budynków kubaturowych, planowana jest budowa trzech 
świetlic, rozbudowa szkoły w Łochowie, budowa sali gimnastycznej w Łochowie i rozbudowa 
szkoły w Przyłękach. Gmina zadłuża się dość mocno, kwota 34 000 000 zł deficytu w kolejnym 
roku. Pytał o metodologię tych działań. Pytał dlaczego tyle zadań wpisano do realizacji w jednym 
roku. Wydatki bieżące są wyższe od dochodów bieżących.  
Radny Sławomir Ossowski przekazał, że są trzy propozycje świetlic, ale dwie propozycje 
stanowią  projekt.  
Wójt Gminy Dariusz Fundator odniósł się do zadań wprowadzonych do projektu budżetu. 
Sytuacja która jest najważniejsza w systemie zaprojektuj i wybuduj przedszkola gminnego.  
W tym przypadku jest możliwość etapowania robót. Zadanie zostało zaprojektowane w takiej 
wysokości, aby móc wybudować 5 oddziałów celem wyprowadzenia części dzieci przedszkolnych 
z obiektów co obecnie  powoduje koszty w postaci wynajęcia sal. Celem jest obniżenie kosztów 
własnych funkcjonowania przedszkola i obniżenie dotacji celowych dla podmiotów 
komercyjnych prowadzących tego typu działalność. Wprowadzenie innych zadań powoduje 
gotowość inwestycyjną, uruchamiane są nowe systemy finansowania obiektów kubaturowych. 
Trudna sytuacja jest wówczas gdy jest możliwość pozyskania środków  na sale, przedszkola, 
szkoły, a nie ma gotowości inwestycyjnej. Ważne jest aby posiadać projekty. Budżet 
przygotowywany jest na lata i daje możliwość realizacji oraz bezpieczeństwo, że w momencie 
możliwości pozyskania środków z budżetu Państwa lub ze  środków dotacji unijnych mieć 
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gotowość inwestycyjną.  
Radny Henryk Sykut przekazał, że w projekcie występują nowe zadania związane z 
zagospodarowaniem - rekreacyjne tereny w rejonie ul. Cukrowej. Wspomniał, że uczestniczył w 
spotkaniu w  Lasach Państwowych gdzie  pojawiła się społeczna rola Lasów Państwowych. Jest 
zapewnienie, że w w odległości 50 m od skraju miejscowości będą chronione lasy  w ten sposób, 
że np. w nocy nikt nie wytnie lasu, zostanie to zagwarantowane prawnie w związku z tym te 
tereny będą chronione. Pytał o przeznaczenie tych terenów. Mówił o terenie przemysłowym na 
działalność w Kruszynie Krajeńskim gdzie planuje się przeznaczenie środków  WPF w wysokości 
prawie 3 mln zł. Pytał, czy to obecnie jest konieczne, ponieważ są inne ważne potrzeby. Na 
własne zadania inwestycyjne przeznaczone jest 12 mln zł. 
Wójt Gminy Dariusz Fundator odniósł się do pozycji związanej z uzbrojeniem terenów 
inwestycyjnych na działce w Kruszynie Krajeńskim, wskazał, że będzie wnioskował o zmianę i 
wykreślenie tego punktu z projektu budżetu oraz WPF dlatego, że w ramach uzgodnień, które są 
prowadzone w Bydgoskim Obszarze Funkcjonalnym urząd otrzymał informację z Urzędu 
Marszałkowskiego, że na tą alokację gminy które złożyły wnioski po prostu ich nie otrzymają.  
Kierownik referatu Anna Bromka przedstawiła inwestycje zawarte w załączniku nr 4 projektu 
uchwały zmieniającej budżet na 2022 r. Zmiany wynikają z „czyszczenia” budżetu i  
dostosowania do prowizorium budżetu. Dodała, że na sesji złoży wniosek o przebudowę  
ul. Guliwera w Białych Błotach, zwiększenie kwoty o 25 000 zł do najniższej oferty.  
Radny Krzysztof Kocikowski pytał o budowę ul. Borowikowej gdzie dokonano zdjęcia kwoty 
około 100 000 zł Prosił o przedstawienie tej sytuacji.  
Kierownik referatu Anna Bromka odpowiedziała, że ul. Borowikowa była robiona pomiędzy 
latami 2021 i 2022, zaangażowane środki zostały na poczet umowy. W przypadku ul. 
Borowikowej było o 104 000 zł więcej stąd środki zostały zdjęte i trafiły ogólnie do budżetu.  
Radny Sławomir Ruge zwrócił uwagę, że fundusz sołeckie co roku jest większy, a w zadaniu 133 
budowa oświetlenia przy przejściu dla pieszych skrzyżowanie ulic Centralnej, ul. Szubińskiej w 
Białych Błotach zaplanowano kwotę 20 000 zł. Według gminy dokładane jest  kolejne 60 000 zł,  
Kierownik referatu Anna Bromka mówiła, że w momencie tworzenia funduszu sołeckiego w 
zeszłym roku nie były zrealizowane projekty na dwa oświetlenia przejścia dla pieszych w związku 
z tym nie były znane koszty. Kwota 20 000 zł to prawdopodobnie był szacunek. Następnie 
omówiła zadania ujęte w Wieloletniej Prognozie Finansowej w 2023 r.  
Zastępca Kierownika Referatu Gospodarki Przestrzennej i Nieruchomości Natalia Zielińska, 
przedstawiła wydatki bieżące należące do referatu. Mówiła m. in o remoncie budynku przy ul. 
Betonowej 1a, informując, że urząd otrzymał plan remontu od ZWIUK któremu zostało 
powierzone zadanie opieki nad budynkami stanowiącymi własność gminy Białe Błota. Zadanie 
remontu nie zostało wpisane do projektu budżetu, ponieważ gmina oczekuje na projekty 
dofinansowań dot. termomodernizacji. Zadanie zostało wycenione na kwotę 260 000 zł.  
Radny Bronisław Balcerowski pytał o punkt dot. opłat za administrowanie i czynsze za budynki, 
lokale i pomieszczenia garażowe, kwota 75 000 zł.  
Zastępca Kierownika Referatu Natalia Zielińska odpowiedziała, że są to budynki administrowane 
przez ZWIUK stanowiące własność gminy. ZWIUK wystawia faktury i gmina zwraca koszty. 
Mówiła również że obecnie trwają prace nad opracowaniem  35 planów zagospodarowania 
przestrzennego na ten cel jest zaplanowana kwota 515 000 zł.  
Radny Henryk Sykut pytał o tereny rekreacyjne.  
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Zastępca Kierownika Referatu Natalia Zielińska mówiła, że te zadania zostały wprowadzone do 
budżetu w związku z zintegrowanymi inwestycjami terytorialnymi. Gmina ma duże możliwości 
otrzymania dofinansowania na te zadania na teren Pszczelego zakątka na którym  można  
stworzyć  więcej atrakcji . Na teren przy ul. Centralnej i ul. Czerskiej została przedstawiona 
propozycja podjęcia uchwały w sprawie planu miejscowego. Założeniem przystąpienia do planu 
było stworzenie miejsca rekreacyjno- wypoczynkowego bez wycinki drzew znajdujących się na 
tym terenie.  
Kierownik Referatu Ochrony Środowiska Daniel Kończak mówił o zadaniach inwestycyjnych do 
których należy zadanie związane z dofinansowaniem do wymiany źródeł ogrzewania. W roku 
obecnym na ten cel zostało wydanych ponad 650 000 zł, drugie zadanie polega na demontażu, 
załadunku, transporcie, utylizacji wyrobów zawierających azbest – jest to zadanie 
dofinansowane. Kolejnym zadaniem jest realizacja nasadzeń zastępczych wynikających z decyzji 
Starosty Bydgoskiego. Następnie Kierownik Daniel Kończak  przedstawił zadania bieżące ujęte w 
projekcie budżetu. Mówił m. in o naprawie klinkeru i myciu kostki w trzech Miejscach Pamięci- 
kwota 112 000 zł. Wskazał, że jest to część zadania składająca się  na tę kwotę.  
Radny Krzysztof Kocikowski stwierdził, że jest to duży koszt, pytał ile razy dokonywane jest 
mycie.  
Kierownik Referatu Kończak mówił, że jest to tylko nazwa zadania w którym ujęte zostały 
również inne zadania.  
Skarbnik Gminy Białe Błota Katarzyna Strzygocka-Kowalska odczytała wniosek kierownika 
referatu z którego wynika, że na cmentarze wydatkowana jest kwota  9 700 zł, pozostałe koszty 
stanowią wniosek z referatu Gospodarki Przestrzennej i Nieruchomości.  
Kierownik Referatu Dróg i Gospodarki Odpadami Michał Kostkowski również przedstawił 
zadania ujęte w projekcie budżetu na 2023 rok. Głównym wydatkiem jest dotacja za 
komunikację publiczną- kwota 5 mln zł. Kwota może być wyższa, ponieważ nie ma wyceny z 
Zarządy Dróg Miejskich, ponadto zakup i transport kruszywa, dostawa oleju napędowego do 
zbiornika znajdującego się na stanie referatu do tankowania pojazdów. Nowym zadaniem które 
nie było ujęte w roku ubiegłym jest naprawa i remonty przepustów.  
Radny Sławomir Ossowski proponował, aby na ul. Strusiej i ul. Sokolej w Murowańcu dokonać 
przeglądu, ponieważ występują zapadnięcia ulicy.  
Radna Ilona Nowakowska mówiła o zatoczce przy ul. Akacjowej, pytała czy należałoby to zadanie 
zgłosić do budżetu jako inwestycje.   
Kierownik Referatu Michał Kostkowski odpowiedział , że koniecznie należałoby zgłosić. Zarządcą 
drogi  jest GDDKiA.  
Przewodnicząca Komisji Ilona Nowakowska przekazała, że komisja wyda opinię do projektu 

budżetu i WPF na posiedzeniu w dniu 08.12.2022r. Poinformowała, że trzy komisje wydały 

negatywną opinię do projektu budżetu, nie odbyła się jeszcze komisja Oświaty, Kultury, Zdrowia, 

Pomocy Społecznej i Sportu.  

Kierownik Referatu Podatków i Opłat Beata Kruszka omówiła projekty uchwał przygotowane na 

sesję.  

- Projekt uchwały w sprawie zarządzenia poboru podatku od nieruchomości, rolnego i leśnego od 

osób fizycznych w drodze inkasa, wyznaczenia inkasentów i ustalenia wynagrodzenia za inkaso.  

Mówiła, że jest tendencja spadkowa przyjmowania podatku przez sołtysów  od mieszkańców.  
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Przewodnicząca Komisji poddała pod głosowanie projekty uchwał. 

Głosowanie: 

Radny Krzysztof Kocikowski- za 

Radny Bronisław Balcerowski- za 

Radna Anna Banaszek- za 

Radna Ilona Nowakowska- za 

Radny Henryk Sykut- za 

- Projekt uchwały w sprawie obniżenia średniej ceny skupu żyta do celów obliczania podatku 

rolnego na 2023 rok, 

Głosowanie: 

Radny Krzysztof Kocikowski- za 

Radny Bronisław Balcerowski- za 

Radna Anna Banaszek- za 

Radna Ilona Nowakowska- za 

Radny Henryk Sykut- za 

Skarbnik Gminy Katarzyna Strzygocka- Kowalska omówiła projekt uchwały zmieniający uchwałę w 

sprawie uchwalenia budżetu Gminy Białe Błota na 2022 rok,  

Głosowanie: 

Radny Krzysztof Kocikowski- za 

Radny Bronisław Balcerowski- za 

Radna Anna Banaszek- za 

Radna Ilona Nowakowska- za 

Radny Henryk Sykut- za 

- Projekt uchwały w sprawie zmian Wieloletniej prognozy Finansowej Gminy Białe Błota na lata 

2022-2034, 

Głosowanie: 

Radny Krzysztof Kocikowski- za 

Radny Bronisław Balcerowski- za 

Radna Anna Banaszek- za 

Radna Ilona Nowakowska- za 

Radny Henryk Sykut- za 

Na tym zakończono posiedzenie Komisji. 
Protokół na podstawie nagrania  
sporządziła: Anna Cabańska  

 
Przewodnicząca komisji  
  Ilona Nowakowska  
    
                    


